



ဆု မိၢ်ပၢ်ဒီးပုၤကွၢ်ထွဲတၢ်အဆိၣ်,

ပုၤမၤတၢ်ဖိဖဲ ရဲၣ်ကျဲၤဟ့ၣ်လီၤ တၢ်မၤလိလံာ်ဒိၣ်လံာ်ထီၣ်ဒါး  
တၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးတၢ်သိၣ်လိ ခိဖျိတၢ်ခိဆၢတၢ်န့ၣ်လီၤမၤစၢၤတၢ် (Rti, Response to Intervention) လၢတၢ်လီၢ်ကဝီၤအါတီၤအတၢ်  
မၤတက့ၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤဟ့ၣ်လီၤ တၢ်မၤလိလံာ်ဒိၣ်လံာ်ထီၣ်ဒါးတၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးအတၢ်သိၣ်လိလၢ ပုၤကွၢ်ဖိဖဲလၢာ်အဂီၢ် တကး  
ဒီးဘၣ်အမဲၣ်ညါ, ပုၤကွၢ်ဖိတနီၤန့ၣ် ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ် ကလိၣ်အါထီၣ်တၢ်မၤစၢၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤမၤတၢ်ဖိဟ့ၣ်လီၤတၢ်န့ၣ်လီၤမၤစၢၤတၢ် လၢကမၤ  
လီၤတၢ်ပုၤကွၢ်ဖိအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးဂ့ၤယၢ်ဘၣ်အါမးလၢကမၤန့ၣ်လီၤတၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်မၤလိမၤဒီးဒိတကတီၢ်ညါဖဲအသ့အသိးန့ၣ်လီၤ.

ကွၢ်အပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ ကဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကဲဘျုးလၢ  
တၢ်န့ၣ်လီၤမၤစၢၤတၢ်လၢတၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးတကပၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. ပနၢ်လၢတၢ်န့ၣ်လီၤမၤစၢၤတၢ်လၢတၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးတကပၤ လၢတၢ်ကိးအီၤ  
လၢ တၢ်သမံသမိးတၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးတၢ်န့ၣ်လီၤမၤစၢၤတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤ (BAIP, Behavior Assessment Intervention Plan) လၢက  
မၤစၢၤဂ့ၤထီၣ်န့ၣ်အတၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသး ဒ်သိး ကမၤန့ၣ်လီၤတၢ်အါထီၣ်လၢအကွၢ်အပူၤကသ့  
အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

**BAIP မၤတၢ်လၢကျဲၤအံၤ,**

- BAIP မ့ၢ်ဝဲ တၢ်ဟံၤဖျါနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤ လၢနဖိခါ မ့တမ့ၢ် နဖိမ့ၢ်အဂီၢ် လၢကပညိၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ဆိၣ်  
ထွဲမၤစၢၤဆု လၢကမၤစၢၤအီၤလၢ ကန့ၣ်လီၤဘျုးစဲပုၤယုၤလၢ တၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံး  
သးအဂ့ၤတဖၣ်အပူၤဒီးမၤန့ၣ်မၤန့ၣ်လီၤတၢ်လၢအကွၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.
- ဆိၣ်ထွဲသိၣ်လိစၢၤပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် လၢတၢ်န့ၣ်လီၤမၤစၢၤလၢတၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးအပူၤ လၢကမၤန့ၣ်ပုၤကွၢ်ဖိအတၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးကိး  
မံၤကိးကပၤဒီး လၢအပၣ်ယုၤဒီး - ပုၤကွၢ်ဖိအတၢ်ဂံၢ်ဆူၣ်, တၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးလၢအကီၢ်အခဲတဖၣ်, ပုၤခွဲးတယၢ်တၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသး,  
တၢ်ဆိတလဲတၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးလၢတၢ်တူၢ်လိာ်အီၤသ့ (လီၤဆိ, မၤတၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးလၢတၢ်တူၢ်လိာ်အီၤသ့အါန့ၣ်အလီၢ်), ဒီးတၢ်  
ကျဲၤဘၣ်လိာ်န့ၣ်ဆၢၣ်ခိၣ်ယၢၤလၢ ကပျဲပုၤကွၢ်ဖိမၤန့ၣ်အါထီၣ်တၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
- ကွၢ်သရၣ်ဒီးပုၤမၤတၢ်ဖိအဂၤတဖၣ် ကစူးကါတၢ်မၤအကျဲသန့တဖၣ်လၢ ကမၤစၢၤဒိသ့ၣ်ဟံးသးလၢအတဂ့ၤဒီးကိး  
တဖၣ်, သိၣ်လိပုၤကွၢ်ဖိလၢတၢ်ဆိတလဲတၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးလၢအသိးဟ့ၣ်လီၤတၢ်မၤအသးဂ့ၤဂ့ၤလၢအပိာ်ထွဲထီၣ်အခဲတဖၣ်တဆိ  
ဘၣ်တဆိလၢပုၤကွၢ်ဖိတဖၣ်အဂီၢ် ဖဲအဝဲသ့ၣ်စူးကါတၢ်ဆိတလဲတၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးအကတီၢ်အါန့ၣ်လီၤ.

နမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်သံကွၢ်တဖၣ်ဘၣ်ပးဒီးတၢ်န့ၣ်လီၤမၤစၢၤနဖိအတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤအဂီၢ်န့ၣ်, ဝံသးစူးဆဲးကျဲၤ နဖိအကွၢ်သရၣ်ဖဲ  
န့ၣ်တက့ၢ်. နမ့ၢ်တအဲၣ်ဒီးလၢနဖိကန့ၣ်လီၤပၣ်ယုၤလၢတၢ်န့ၣ်လီၤမၤစၢၤအံၤအပူၤန့ၣ်,  
ဝံသးစူးဆဲးကျဲၤပုၤ လၢတၢ်တၢ်ပိၣ်သကိး ခါဆူၣ်အဂီၢ်ဘၣ်ပးဒီးတၢ်ယုၤထၢလၢအကဲထီၣ်အသးသ့တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.  
စံးဘျုးဘၣ်နၢလၢနဆဲးဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤတၢ်လၢနဖိအတၢ်မၤန့ၣ်မၤန့ၣ်လီၤတၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤဒီးတၢ်ဟံၤကဲအါ,